
بسم الله الرحمن الرحيم

 : قال تعالى

ِإلّ ِم  ْل ِع ُتم مِنَ ال ْي ِت ْو ُأ َومَا   ( 
ًل) ْي ِل َق

85سورة السراء-الية( )

I



ACKNOWLEDGEMENT

   

    First of all I thank Allah for completion of this research. I 

express  my  sincere  appreciations  and  thanks  to  my 

supervisor Prof.U.S.Abdulhussain for his sustained interest, 

guidance,  continuous  encouragement  and  constructive 

criticisms for the completion of this work.

    My grateful thanks extended to Mr. Ibrahim Ezairig and 

his colleagues for working with me to construct the test rig; 

and  my  thanks  also  extend  to  Khartoum  North  Power 

Station  staff  specially  the  operation  department  for 

sustained  me  with  information  about  my  research  and 

thanks to all technical staff at thermal power laboratory in 

College  of  engineering  –  Sudan  University  of  science  & 

technology. 

DEDICATION

II



                To my dearest mother……………….. 

            To my dearest father…………………               

            To my brother and sisters………….

            To my lovely son Amro…………….

            To all my family………………………                

            To all my teachers……………………

            I dedicate this humble work……… 

Abstract

    Sudanese  fuel  oil  (furnace)  is  used  in  North  Khartoum Power 

Station for boiler firing.  Sudanese fuel solidified in ambient temperature 

due  to  high  wax content.  Steam has  been used to  heat  Furnace  during 

transportation, off loading and storage. Many problems are come out due to 
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mixing of steam and Furnace in combustion process beside problems of 

maintenance of pumps and cost of steam needed for such heating process. 

The aim of the present work is to investigate the possibility of using flue 

gas  instead  of  steam  to  heat  Sudanese  fuel  oil  to  avoid  all  problems 

associated  with steam usage in  all  stages.  A Test  rig was designed and 

implemented  to  simulate  different  stages  of  Furnace  usage. Tests  were 

carried  out  using  different  flow  parameters.  Results  show  promising 

solution of using flue gas instead of steam for heating Sudanese fuel oil. 

Time  and  Economic  evaluation  show  a  big  save  in  time  during  off  – 

loading tankers, cost of producing auxiliary steam and maintenance cost 

besides the improvement in plant thermal efficiency due to heat recovered 

from flue gas. 

البحث  ملخص

     ( الدكتور    ( محطة غليات إشعال في الفيرنس السوداني الوقود  يستخدم
الحرارييية    شييريف Khartoumمحمييود  North  Power  Station .((الفيرنس 

العاديية            أو الخيارجي الجيو حيرارة درجية فيي صيلبة حالية فيي يوجد  السوداني
     . المباشير    التسيخين فيي البخيار يسسيتخدم العيالي الشيمع محتيوي  بسسيبب

      . تنتيج     الفيرنيس ميع البخيار خليط نتيجية والتخزين التفريغ مرحلة في  للفيرنس
والتفرييغ          المنوالية طلمبيات صيانة مشاكل بجانب الشتعال عملية في  مشاكل
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    . دراسية      الحيالي البحيث هيدفَ التسيخين عمليية فيي المستخدم البخار  وتكلفة
السيودانيِ          الفيرنيس َتسْيخين ل البخيار مِن ًل بد العادم غازات إستتخدام  إمكانيةَ

كييل          المباشرفي التسخين في البخار بإستخدام إرتبطت التي المشاكل  لتفادي
   ( ميين.     ( مختلفيية مراحييل محاكيياة لتقليييد ونفييذ جهازإختبيياريِ صُييمّمَ  المراحييل

.        . مختلفية  إنسيياب أنمياط لعيدة التجريبية الختبارات نفذت الفيرنس  إستخدام
عيين           ًل بييد العييادم غييازات إسييتخدام إمكانييية فييي واعييد حييل أوضييحت  النتييائج

الميال          تيوفير يمكين وبالتالي السوداني، الفيرنس تسخين في البخار  إستخدام
التخزيين           و والمناولية التفرييغ غيارطلمبيات قطيع و صييانة فيي يصيرف  اليذي

إليي          إضيافة الفيرنيس، شياحنات تفرييغ عمليية فيي المسيتهلك اليوقت  وتقليل
   . العادم          غازات من الحرارة لستعادة نتيجة الحرارية المحطة كفاءة تحسين
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